
پشت پرده دیوارکشی ترکیه در مرز ایران

  اردوغان چگونه مهاجران افغان در ایران را 
مهار کرد؟

آرمان ملی: دولت ترکیه ماه گذشته از پایان پروژه ساخت 
دیوار امنیتی ۱۷۰ کیلومتری در منطقه مرزی وان خبر داد. به 
گفته آنکارا این اقدام به منظور جلوگیری از عبور غیرقانونی، 
فعالیت های قاچاق و نفوذ تروریست ها صورت گرفته است. 
ترکیه همچنین اعلام کرده که ساخت دیوار امنیتی و برج های 
دیده بانی و همچنین حفاری ترانشه ها برای تامین امنیت 
۲۹۵ کیلومتری مرز با کشور همسایه و جلوگیری از فعالیت های 
غیرقانونی ادامه دارد. در همین راستا تیم های ویژه فرماندهی 
فرماندهی  به  وابسته  مین  کسازی  پا و  جست وجو  گردان 
کسازی مین ها در امتداد  مهندسی ژاندارمری آنکارا در حال پا
مرز هستند تا ساخت و ساز ایمن تر دیوار و حفاری ترانشه ها 
را تسهیل کنند. نیروهای امنیتی با استفاده از طیف کامل 
فناوری از قابلیت های داخلی و ملی توسعه یافته توسط غول 
دفاعی ترکیه Aselsan استفاده می کنند. همچنین پهپادها نیز 
در تلاش های شناسایی و نظارت مورد استفاده قرار می گیرند. 
، فرماندار سابق استان شرقی وان که با  مهمت امین بیلمز
ایران هم مرز است، اظهار داشت: »با حفظ اقدامات احتیاطی 
امنیتی در سطح بالا، هدف ما این است که به دنیا نشان دهیم 

که مرزهای ترکیه به آسانی قابل عبور نیست.«

   امنیت ترکیه به امنیت کل بلوک مربوط است
ترکیه همچنین از رسانه ها و روزنامه نگاران برای مستند کردن 
روند ورود مهاجران و چگونگی برقراری امنیت مرزی دعوت به 
عمل آورده و تلاش دارد به همپیمانان خود در ناتو اعلام کند 
که امنیت ترکیه به امنیت کل بلوک مربوط است اما گزارش 
عفو بین الملل نشان می دهد که رفتار این کشور در میزبانی از 
مهاجران مناسب نبوده است. طبق این گزارش مرزبانان ترکیه 
به طور غیرقانونی از گلوله جنگی علیه افغان ها استفاده می کنند 
که منجر به رقم خوردن اتفاقاتی تلخ شده است. از آنجا که در 
۱۰ سال گذشته، ترکیه به یکی از مهم ترین کشورهای در مسیر 
کی از آن است که  مهاجرت به اروپا تبدیل شده گزارش ها حا
این کشور به طور معمول ده ها هزار افغان را در مرز زمینی خود 
با ایران به عقب می راند یا آنها را مستقیماً به افغانستان اخراج 
می کند. دیده بان حقوق بشر در گزارش خود آورده است که 
مقام های امنیتی ترکیه تعداد قابل توجهی از افغان های بدون 
مدرک را بازداشت و اغلب آنها را وادار یا فریب می دهند تا فرم های 
به اصطلاح بازگشت داوطلبانه را امضا کنند و سپس آنها را به 
افغانستان برمی گردانند. دولت ترکیه بر این روایت اصرار دارد 
که مهاجران افغان به طور داوطلبانه به سرزمین مادری خود 
برمی گردند. ترکیه می گوید با فرارسیدن فصل سرما موج جدیدی 
از مهاجرت فرا می رسد که با دستگاه امنیتی در حال تقویت و 
توسعه مهار می شود. در وان، دومین استان فقیرتر از ۸۱ استان 
ترکیه، انسان ها به سودآورترین کالا برای قاچاق تبدیل شده اند 
و جایگزین استانداردهای قدیمی از جمله مواد مخدر، بنزین، 
، چای و غیره تبدیل شده اند. به همین دلیل است که  شکر
مقام های ترکیه وان را خط مقدم بحران مهاجرت تلقی می کنند. 
نقطه ای که از آنجا مهاجران دستگیر و به بازداشتگاهی که ۴۵ 
دقیقه با این شهر فاصله دارد منتقل می شوند. البته امکانات 
کنده شده به این کشور اجازه  مناسب ترکیه که در امتداد مرز پرا
می دهد که حدود ۱۶ هزار مهاجر را در نوبت اخراج نگه دارد. 
این سیستم تا حدی به دستور اتحادیه اروپا رشد کرده است. 
اروپا در سال ۲۰۱۶ قراردادی را با ترکیه امضا کرد تا به گسترش 
ظرفیت بازداشت مهاجران این کشور کمک کند. این پیمان در 
پی افزایش پناهندگان در سال ۲۰۱۵ منعقد شد، زمانی که بیش 
از ۱.۳ میلیون نفر در اتحادیه اروپا درخواست پناهندگی کردند. 
علاوه بر این حدود ۶ ماه پیش بود که بریتانیا و ترکیه یک قرارداد 
همکاری اطلاعاتی و امنیتی را برای مقابله با باندهای قاچاق 
انسان امضا کردند. بر اساس این توافق، مرکزی در ترکیه برای 
تقویت همکاری و تبادل اطلاعات بین دستگاه های انتظامی ـ 
قضائی دو کشور تاسیس می شود. به نوشته دیلی صباح آنکارا در 
سه سال گذشته دسترسی به بیش از ۱۵۵هزار مهاجر غیرقانونی 
را متوقف کرده است. کارشناسان می گویند زمان تکمیل دیوار 
مرزی مشخص خواهد شد که تا چه اندازه این حرکت موثر 
خواهد بود. پروفسور اورهان دنیز از دانشگاه یوزونجوییل 
خاطر نشان کرد که این دیوار و تقویت گشت ها شمار مهاجران 
را به زیر ۱۰۰ نفر کاهش داده است. بسیاری از آن ها در تلاش برای 
گرس به مرز ترکیه و  سفر ۱۴۰۰ مایلی از طریق ایران و کوه های زا
به شهرهایی مانند باسکال، کالدرون، ساری و اوزالپ هستند. 
کارشناسان می گویند، بحران فزاینده مهاجرت در ترکیه با نزدیک 
کم  شدن به انتخابات محلی بر مباحث سیاسی این کشور حا
خواهد شد و رئیس جمهور زیرک این کشور احتمالا این مساله 
را به نفع خود تغییر خواهد داد. رجب طیب اردوغان که سال 
گذشته تصریح کرد ترکیه پناهگاه امنی برای مهاجران افغانستان 
نیست، با درک اهمیت موضوع پناهجویان در مبارزات سیاسی 
پس از موفقیت احزاب ضد پناهجو در انتخابات عمومی و 
ریاست جمهوری در ماه مه، متعهد شد که با نزدیک شدن به 
انتخابات محلی با مهاجرت غیرقانونی مبارزه کند تا شانسی برای 
پس گرفتن مدیریت شهرداری در کلانشهرهای ترکیه از حزب 
جمهوریخواه خلق داشته باشد. از همین رو به نظر می رسد 
اردوغان با هوشمندی تا حدودی مساله مهاجرت غیرقانونی را 

با تکمیل دیوار مرزی در ایران مهار کرده است. 

سید  شفیعی:  مطهره   _ ملی  آرمان 
خبر  این  شد!  ردصلاحیت  محمودعلوی 
عصر دیروز منتشر و سبب شگفتی شد. علوی 
چهره ای آشناست، مردی که وزیر اطلاعات 
بود و بعضا از وزارتخانه تحت مدیریت او برای 
اما  می شد  استعلام  کاندیداها  تایید  یا  رد 
کنون خودش در دایره قرمز ردصلاحیت قرار  ا
گرفته است. عبدالرضا داوری، مشاور سابق 
احمدی نژاد درباره ردصلاحیت علوی نوشت: 
کاندیداهای  اخبار ردصلاحیت  »در میان 
ردصلاحیت  خبر  دوازدهم،  مجلس 
سیدمحمود علوی از همه شگفت آورتر بود. 
کنون نماینده مجلس خبرگان  علوی هم ا
رهبری است و ۸ سال سکاندار وزارت اطلاعات 
از ۱۳۹۲ تا ۱۴۰۰ و سال ها نماینده رهبر انقلاب 
در عقیدتی- سیاسی ارتش بوده است. عجیب 

نیست؟«

   علوی کیست؟
سیدمحمود علوی، وزیر اطلاعات دولت 
مجلس  در  تهران  مردم  نماینده  یازدهم، 
خبرگان، نماینده مجلس و رئیس سازمان 
عقیدتی سیاسی ارتش بوده است. او دوره 
محضر  در  و  قم  علمیه  حوزه  در  را  سطح 
اساتیدی همچون آیت ا... اعتمادی، آیت ا... 
محقق داماد، آیت ا... حسینی کاشانی، آیت ا... 
کویی و پدر خویش سپری کرده و دروس  با
خارج را نزد آیت ا... سیدعلی خامنه ای، آیت ا... 
فاضل لنکرانی، آیت ا... مکارم شیرازی، آیت ا... 
هاشمی  مرحوم آیت ا...  موسوی اردبیلی، 
شاهرودی، مرحوم آیت ا... محمد یزدی و 
آیت ا... محقق داماد آموخته است. علوی علاوه 
بر علوم حوزوی تحصلات دانشگاهی دارد، 
از  را  تربیتی  علوم  رشته  کارشناسی  مدرک 
دانشگاه قم، کارشناسی ارشد و دکترای مبانی 
حقوق اسلامی را از دانشگاه فردوسی مشهد 

دریافت کرده است. 

   ردصلاحیت برای علوی عجیب نیست
البته ردصلاحیت برای علوی عجیب نیست 
چنانکه در جریان نهمین دوره مجلس شورای 
اسلامی میان دوره ای آن دور از مجلس، سید 
کاندیداتوری ثبت نام  محمود علوی برای 
کرد که هر دو بار از سوی شورای نگهبان رد 
۱۳۹۰ اعلام  ۲ اسفند  او در  صلاحیت شد. 
کرد: به استناد بند ۱ ماده ۲۸ قانون اساسی 
مبنی بر »عدم التزام عملی به اسلام و نظام« 
رد صلاحیت شدم. ۳ اسفند سال ۹۰ بود که 
علوی گفت: »از شورای نگهبان درخواست 
کردم که طبق قانون موارد و مصادیق عدم 

التزام به اسلام و نظام را بیان کنند درحالی که 
متاسفانه هنوز خبری دریافت نکردم« وی 
اضافه کرد: مساله رد صلاحیت خود را به عنوان 
یک امتحان الهی و نه تعارض با نظام و رهبری 
قلمداد می کنم و از هیچ خدمتی برای انقلاب 
دریغ نخواهم کرد. علوی پیش از آن هم در 
سال ۱۳۸۵ با کسب رتبه ششم از راهیابی به 
مجلس خبرگان در استان فارس بازمانده بود، 
این بار در سال ۱۳۸۸ از تهران به این مجلس 
راه یافت. او در انتخابات میان دوره ا ی خبرگان 
با پیشی گرفتن از آیت ا... تسخیری و به دست 
آوردن بیش از ۲ میلیون رای وارد مجلس 

خبرگان شد. 

    کدام  موضع علوی سبب ردصلاحیت 
شد؟

او ۲ سال بعد در کنار روحانی قرار گرفت 
و به وزارت اطلاعات رفت. در آنجا سعی کرد 
مخالفت خود را با پرونده سازی و ارائه اطلاعات 
نادرست علنی کند چنانکه در تیر ۹۳ گفت: 
»امروز یک عده برای رسیدن به اهداف سیاسی 
خود دروغ پردازی، هتک حرمت و از احکام 
عدول می کنند و از همه تأسف بارتر این است 
که کسانی این کارها را می کنند که خودشان 
را مؤمن و ولایتمدار می دانند اما این کارها با 
تقوا جور درنمی آید. امروز متأسفانه در بعضی 
از رسانه ها انواع دروغ پردازی ها به وجود 
آمده و چهره های خدوم نظام مورد حمله 
قرار می گیرند.« در سال ۹۴ به مخالفان تیم 
کره هسته ای انتقاد کرد و گفت: »در شرایط  مذا
حساس نقش منفی بازی کردن، وحدت ملی 
را خدشه دار می کند؛ اینکه عده ای وحدت 
ملی را خدشه دار می کنند درست نیست. شرط 
موفقیت، حفظ وحدت است و این مهم ترین 

اصلی است که نباید آسیب ببیند؛ دشمن هر 
وقت احساس کرده وحدت ما کم شده، به 
ما چنگ و دندان نشان داده است.« علوی 
کنی ها و دروغ  در سال ۹۸ به برخی شایعه پرا
پردازی ها و لگدکوب کردن ارزش ها در فضای 
مجازی اشاره کرد و اظهار داشت: در این شرایط 
رعایت اخلاقیات و پای بندی به ارزش ها و 
حرکت در مسیر تحکیم وحدت در جامعه مورد 

انتظار است. 
که دشمن در صدد اختلاف  در شرایطی 
افکنی است و برخی افراد هم به آن دامن 
می زنند، لازم است ضمن بازگو کردن انتقادات، 
از تلاش های خدمتگزاران مردم در دولت نیز 
سخن گفته شود. در بهمن ۹۹ محمود علوی 
در قامت وزیر اطلاعات در برنامه گفت وگوی 
ویژه خبری گفت صنعت هسته ای ما صنعت 
صلح آمیز است، مقام معظم رهبری صراحتاً در 
فتوایشان فرموده اند که »تولید سلاح هسته ای 
ع است و جمهوری اسلامی سراغ  خلاف شر
آن نمی رود و آن را حرام می داند« اما عرض 
گر یک گربه را گوشه ای گیر  شود خدمتتان که ا
بیاورند ممکن است رفتاری بکند که گربه ای که 

آزاد است آن رفتار را انجام نمی دهد. 
گر ایران را به آن سمت هل بدهند، آنوقت  ا
تقصیر ایران نیست، بلکه تقصیر آنهایی است 
که هل دادند که در شرایط عادی ایران چنین 
نیت و چنین برنامه ای ندارد. این اظهارات با 
کنش اصولگرایان و رسانه های آنها همراه  وا
بود. در سال آخر دولت روحانی و پس از پایان 
آن دولت هجمه ها به علوی بیشتر شد چنانکه 
در مهر ۱۴۰۲ جوان نوشت: سید محمود علوی، 
وزیر اطلاعات دولت سابق در مراسم بزرگداشت 
یکی از فعالان مجازی حامی روحانی به موضوع 
بازداشت ادمین های کانال های مجازی حامی 

دولت قبل پرداخت و ضمن بی گناه دانستن 
بودن  بی رسانه  را  فعالیت شان  دلیل  آنها، 
و مظلومیت دولت روحانی دانسته است! 
مواضع علوی درباره ۸۸ بیش از همه سبب 
کید داشت: چه سران  هجمه به او شد. علوی تا
فتنه و چه هر فرد دیگری که خلاف کرده باشد، 
باید در یک محکمه عادله ای به اتهاماتش 
رسیدگی شود و برابر با جرمی که مرتکب شده، 
مجازات شود. مرداد ۹۲ هم گفته بود: کسانی 
که بعد از وقایع سال ۸۸ از کشور خارج شده و 
خلافی مرتکب نشده باشند، پیگیر هستیم تا 
کنش  مشکلاتشان حل شود. این اظهارات با وا
ح  دلواپسی مواجه شد چنانکه طائب با طر
این پرسش که چنین موضعی چه ارتباطی با 
تدبیر و اعتدال دارد، مهم ترین وظیفه وزارت 
اطلاعات را کمک به امنیت کشور دانست و 
ادامه داد: آیا در رابطه با کسانی که در فتنه ۸۸ 
جرمی مرتکب نشده بودند منع ورود یا ناامنی 
وجود داشت که وزیر اطلاعات اینگونه موضع 
می گیرد؟ آنها باید مصداق بیاورند که کسی در 
عین حال که مجرم نبوده اما به خاطر ترس از 
کشور فرار کرده است و ما حالا می خواهیم به او 
کید  ضمانت دهیم که به کشور بازگردد. وی با تا
بر اینکه بهتر است وزرا و به ویژه وزیر اطلاعات 
از ورود به مباحثی که شائبه عدم تخصص در 
آن وجود دارد خودداری کنند، تصریح کرد: 
گر استقلال قوا را قبول داریم باید بدانیم  ما ا
که دولت حق ورود به بحث مجرمان را ندارد 
و برخورد با جرم و جنایت به صورت انحصاری 
کیهان«  مربوط به قوه قضائیه است روزنامه »
کنش  هم درباره اظهارات وزیر اطلاعات وا
کیهان«  « مدیرمسئول  است.  داده  نشان 
گزینه های روحانی  پیش از این نوشته بود 
برای وزارت اطلاعات، نفت و صنعت، معدن 
و تجارت نباید رای اعتماد بگیرند. حسین 
شریعتمداری دلایلی را هم برای جا انداختن 
لزوم رای ندادن به گزینه های مذکور، با ادبیات 
شناخته شده اش بیان کرده بود و در مورد وزیر 
اطلاعات نوشت: »حجت الاسلام والمسلمین 
سیدمحمود علوی به دلیل ردصلاحیت در 
انتخابات مجلس شایستگی در اختیار قرار 

گرفتن وزارت اطلاعات را ندارد.«

   پسر علوی تایید شد
نکته قابل تامل تایید صلاحیت سید محسن 
علوی، فرزند وزیر سابق اطلاعات برای حضور 
در انتخابات مجلس است . خبرگزاری مهر 
دیروز نام او را در لیست کاندیداهای تایید 
شده لامرد قرار داد  محسن علوی پیش از این 

هم سابقه نمایندگی در مجلس دهم را دارد. 
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گــــزارش

ردصلاحیت شد یا انصراف داد؟

پیگیری ها نشان می دهد که سیدجواد ساداتی نژاد از 
حضور در انتخابات مجلس دوازدهم انصراف داده است و 
شایعات مربوط به تایید یا عدم تایید وی صحت ندارد. وی 
نماینده دوره های دهم و یازدهم مجلس شورای اسلامی 
بود که در مجلس یازدهم به دلیل حضور در کابینه دولت به 
عنوان وزیر کشاورزی از سمت نمایندگی استعفا داد. هر چند 
که ساداتی نژاد در ۲۲ فروردین ۱۴۰۲ از سمت وزارت استعفا 
کرد. غلامرضا نوری قزلجه هم اخیراً و پس از افشای فساد 
چای دبش خبر داد که پرونده ساداتی نژاد در ماجرای کوتاژ 
صوری )یکی از تخلفات واردات نهاده های دامی( در قوه 

قضائیه در حال پیگیری است. 

خبـــــر

ذره بین

شگفتی انتخابات مجلس دوازدهم 

وزیر سابق اطلاعات ردصلاحیت شد؛ پسرش تایید!

آرمان ملی- حمید شجاعی: چندی است که نام بهزاد 
شایعه  از  صحبت  و  می شود  شنیده  رسانه ها  در  نبوی 
بازگشت او به جبهه اصلاحات در مقام ریاست جبهه است؛ 
مساله ای که از اتفاق جواد امام، سخنگوی جبهه اصلاحات 
ضمن تکذیب آن گفته: »درمورد ادعای تشدید اختلافات 
در جبهه اصلاحات درباره شایعه بازگشت بهزاد نبوی به 
جایگاه ریاست این جبهه این ها خواب هایی است که برخی 
برای خود می بینند. چنین بحثی در جبهه اصلاحات مطرح 
نشده است.« گویا اینکه جبهه اصلاحات به طور منسجم و 
مشخصی کار خود را از پیش می برد خوشایند برخی نبوده و با 
طرح برخی نام ها درصدد اختلاف افکنی هستند و مشخص 

نیست که از طرح چنین موضوعاتی چه نفعی می برند. 
   اصلاح طلبان و مساله جبهه اصلاحات 

چهره های  برخی  که  بود   ۹۶ سال  انتخابات  از  پس 
اصلاح طلب به لزوم آسیب شناسی و نقد درونی در این 
کید داشتند و حتی محمدرضا تاجیک نظریه پرداز  جریان تا
اصلاح طلب نیز در میانه های آذر ماه ۹۸ در اظهار نظری از 
یک دوره استراحت برای اصلاح طلبان سخن گفت و اظهار 
کسانی که خود را ژنرال های جریان اصلاح طلبی  داشت: »
به  و  تاریخی  تعطیلات  به  مقدار  یک  و  کرده اند  تعریف 
استراحت احتیاج دارند، باید اجازه بدهند نیروهای باطراوت 
و با انگیزه وارد صحنه شوند تا جریان جدید اصلاح طلبی بر 
دوش اینان قرار بگیرد. در این صورت شاید بتوانیم جریان 
اصلاح طلبی را بازسازی کنیم.« از آن زمان تا کنون ۴ سال 
می گذرد و دو انتخابات مجلس یازدهم در اسفندماه ۹۸ و 
ریاست جمهوری سیزدهم در خرداد ماه ۱۴۰۰ را پشت سر 
گذاشته ایم که اصلاح طلبان به جهت رویکردهای جامعه 
و همچنین برخی محدودیت ها از سوی نهادهای نظارتی 
فرصت و مجال حضور در نهادهای انتخابی را نیافتند. حال 
اینکه طی این سال ها نیز مجموعه های مختلفی به عنوان 
نهاد اجماع ساز در میان اصلاح طلبان به وجود آمد و راستای 
وحدت جریانی عمل کرد. از شورای عالی اصلاح طلبان گرفته 
کنون نیز در دور جدید در  تا جبهه اصلاحات ایران که هم ا
حال فعالیت است. این در حالی است که در دور نخست 
شکل گیری این جبهه چریک کهنه کار اصلاح طلبان یعنی 
بهزاد نبوی ریاست این جبهه را بر عهده داشت و به گفته 
بسیاری عملکرد مطلوبی نیز در این جبهه از خود برجای 

گذاشت. اما در دور جدید با کناره گیری وی از این جبهه که 
در نوع خود قابل تامل بود و هنوز هم با گذشت ۲سال حرف 
ح می شود آذر منصوری،  و حدیث های پیرامون آن مطر
دبیرکل حزب اتحاد ملت به جای وی به کرسی ریاست این 
ح کنند حضور منصوری نوعی  جبهه تکیه زد. تا برخی مطر
تغییر نگرش ها و میدان دادن به زنان اصلاح طلب است. این 
در حالی است که برخی از موافقان نبوی معتقدند منصوری 
نتوانسته آنطور که باید به عنوان رئیس جبهه اصلاحات در 
مواجهه با احزاب، سایر جریان ها و نهادهای مختلف تعامل 
مثبت و سازنده ای داشته باشد. حداقل در انتخابات پیش 
روی مجلس دوازدهم که اصلاح طلبان هنوز موضع واحدی 
اتخاذ نکرده اند و برخی احزاب از لزوم صندوق محوری و 
استفاده از کوچک ترین فرصت ها برای تاثیر گذاری و برخی 
دیگر نیز لزوم جامعه محوری و اتخاذ موضعی در کنار مردم 
نتوانسته  همچنان  اصلاحات  جبهه  می کنند؛  ح  مطر را 
موضع واحدی اتخاذ کند و آنطور که جواد امام، سخنگوی 
این جبهه گفته است: »هنوز تصمیمی درباره نحوه ورود 
که  گرفته نشده است.« همین مساله است  به انتخابات 
ح موضوع بازگشت بهزاد نبوی به جبهه  برخی مجددا با طر
اصلاحات در جهت کنشگری و نقش آفرینی قصد دارند در 
چنین شرایطی باز هم مجددا مسائل و بعضا اختلافات 
داخلی اصلاح طلبان را به میان کشند و معلوم نیست که از 
این مساله چه طرفی خواهند بست. آنچه مسلم است در 
قابلیت، جایگاه و میزان تاثیر گذاری شخصیتی مثل بهزاد 
نبوی در جریان اصلاحات تردیدی نیست و قطعا حضور وی 
در جبهه اصلاحات می تواند مسبب خیر و گامی رو به جلو 
باشد. اما اینکه برخی بخواهند در چنین شرایطی که بحث 
ح است به مسائل  انتخابات و چگونگی مشارکت در آن مطر
ح  ح نام بهزاد نبوی و طر داخلی این جبهه پرداخته و با طر
مساله ریاست از ایجاد اختلاف بین اصلاح طلبان سود ببرند 

اساسا قابل توجیه نیست. 
   بعید است قضیه حل شود

یک فعال سیاسی اصلاح طلب در ارتباط با چند دستگی 
اصلاح طلبان و تاثیر کنار رفتن بهزاد نبوی از ریاست جبهه 
اصلاحات در این مساله اظهار داشت: جایگاه آقای نبوی 
مربوط به فعالیت سیاسی قبل و پس از انقلاب و حضور 
طولانی در مسئولیت های مختلف در چند دولت است. 

ازدولت آقای رجایی تا دولت اصلاحات، همه این سوابق، 
امروز این هویت را به ایشان داده بودند که  می تواند محل 
اجتماع بیشتر جریان ها باشد؛ اما فعلا به علت اختلاف نظر در 
کمیت  داخل جریان اصلاحات، از حیث چگونگی تعامل با حا
و موضوعاتی مثل انتخابات، جایگاه اجماعی ایشان نیز از این 
اختلاف نظر بی بهره نمانده است. حجت الاسلام محسن 
رهامی گفت: علاوه براین، مساله دیگر برای تعدادی از احزاب  
و نیروهای اصلاح طلب، مسئله  حضور افراد حقیقی درجبهه 
اصلاحات با حق رأی مساوی با دبیران کل احزاب است، 
که به هرحال باید حل شود. در »شورای هماهنگی جبهه 
اصلاحات« که قبلا با عنوان »شورای هماهنگی نیروهای 
خط امام« فعالیت می کرد و بعد از دوم خرداد ۷۶، به این 
عنوان تغییر نام داد، فقط دبیران کل احزاب حضور داشتند 
و این مجموعه، به عنوان یک جبهه سیاسی می توانست 
ح شد برخی افراد  لیست انتخاباتی بدهد. بعد از آنکه مطر
، با حق رأی برابر بتوانند در جبهه حضور  حقیقی تاثیرگذار
و  احزاب  بین  نظر  اختلاف  برای  جدیدی  عامل  یابند، 
کان ادامه دارد.  جریان های اصلاح طلب پیدا شده و کما
بنابراین، آمدن و رفتن آقای نبوی و امثال آن چندان مؤثر 
در این امر تاثیر ندارد. وی افزود: سابقا  که می گفتند جبهه 
ملی، منظور مجموعه ای متشکل از چند حزب بود همسو 
بود، در قانون احزاب هم »جبهه سیاسی« به همین معنی 
، فضای عمومی جامعه هم  تعریف شده است. از طرف دیگر
به دلسردی احزاب دامن زده است. با وجود همه این ها، 
هنوز تعدادی از احزاب همسو نشست های مستمری، در این 
زمینه دارند که در صورت فراهم شدن مقدمات و ملزومات 
کار بتوانند حضور پررنگ تری، حداقل در بعضی شهرستان ها 
و حوزه های انتخابیه داشته  باشند. دبیرکل سابق انجمن 
ایلامی مدرسین دانشگاه ها بیان کرد: دوستان با آقای نبوی 
صحبت کرده اند، اما این موضوع یک سیر طولانی داشته که 
با یک رایزنی و صحبت بعید است، قضیه حل شود. پیدایش 
نظرات و راهکارهای مختلف برای موضوعات واحد، در داخل 
یک مجموعه سیاسی تا حدی می شود گفت طبیعی است. 
گر شرایط و اوضاع و احوال به نحوی که ملاحظه  خصوصا ا
می شود هر روز سخت تر گردد، در این خصوص هم خود 
ایشان به این  جمع بندی رسیده که باید به تصمیم ایشان 

احترام بگذاریم. 

»آرمان ملی«ایجاد حواشی پیرامون جبهه اصلاحات را بررسی می کند

اختلاف افکنی با طرح اسم بهزاد نبوی
      محسن رهامی:  با نبوی رایزنی شده؛ اما بعید است با یک رایزنی و صحبت قضیه حل شود

نخست وزیر عراق ارائه کرد

اطلاعات دسته اول از شب شهادت 
سردار سلیمانی

عبدالمهدی،  عادل  ملی:  آرمان 
نخست وزیر عراق در زمان ترور شهیدان 
حاج قاسم سلیمانی و ابومهدی المهندس، 
گفته ای از نقش  توصیفات و روایت های نا
ماجرای  همچنین  و  سلیمانی  سردار 
میانجیگری عراق میان ایران و سعودی ها 
کرده است. همزمان با فرارسیدن  ح  مطر
چهارمین سالگرد ترور سردار رشید اسلام، 
شهید  و  سلیمانی  قاسم  حاج  شهید 
نیروهای  فرمانده  المهندس،  ابومهدی 
عبدالمهدی،  عادل  عراق،  شعبی  حشد 
بازخوانی  به  عراق  وقت  وزیر  نخست 
همنشینی  و  آشنایی  دهه ها  خاطرات 
این مقام ارشد عراقی با سردار سلیمانی 
به ویژه جزئیات شهادت وی پرداخته است. 
جزئیات  تشریح  در  عبدالمهدی  عادل 
شب شهادت فرمانده سابق سپاه قدس و 
فرمانده وقت نیروهای حشد شعبی گفت: 
من و شهید سلیمانی قرار بود که ساعت ۸:۳۰ 
دقیقه صبح روز بعد با یکدیگر دیدار کنیم. 
من معمولاً شب ها زود می خوابم اما آن شب 
تا ساعت یک نیمه شب بیدار ماندم و تلاش 
می کردم تا تصوراتم را از دیدار فردا و آنچه باید 
در مورد آن صحبت کنیم، روی کاغذ بیاورم، 
بسیار  عراق  روزهای  آن  وضعیت  که  چرا 
سخت و بحرانی بود. در این شرایط ابتدا از 
خبر انفجار در فرودگاه بغداد مطلع شدم. 
تا آن لحظه از نحوه سفر سردار سلیمانی 
به بغداد اطلاعی نداشتم و نمی دانستم 
ملاقات  برای  مسیری  چه  از  قاسم  حاج 
شخصاً  همواره  ایشان  می آورند.  تشریف 
اقدامات پشتیبانی مربوط به سفر و تردد 
خود را سازماندهی می کرد، و این روندی بود 
که برای دهه ها استمرار داشت. عبدالمهدی 
در ادامه اظهار داشت: با گذشت زمان به 
که شخصیت مهمی  تدریج مطلع شدیم 
در انفجار بغداد ترور شده، اما تنها پس از 
مشاهده تصویر انگشتر ایشان بود که یقین 
پیدا کردم سردار سلیمانی هدف قرار گرفته 
بار  و به شهادت رسیده است. نخستین 
یکی از شبکه های اجتماعی بود که خبر ترور 
شهید سلیمانی را اعلام کرد. ساعت نزدیک 
به دو و نیم یا سه بامداد بود که با تماس های 
سفارت جمهوری اسلامی ایران در بغداد و 
تماس تلفنی مصطفی الکاظمی رئیس وقت 
دستگاه اطلاعات عراق و مدیر دفترم از خانه 
به سمت دفتر کارم حرکت کردم و پس از ورود 
، شروع به پیگیری اخبار کردیم. در  به دفتر
آن لحظات، خبر شهادت شهید سلیمانی 
به تواتر و پشت سر هم در حال تایید بود و 
طبیعی بود که ما به تمهیدات امنیتی مرتبط 
با این حادثه و آغاز تحقیقات بپردازیم. وی 
در بخش دیگری گفت: ما از مدت ها قبل 
ح آمریکا برای حمله به عراق  پیرامون طر
مطلع بودیم و در قالب لشکر امام علی)ع( در 
حال آماده سازی نیروهای خود برای ورود به 
عراق بودیم. این لشکر متشکل از ۱۸۵۰ نفر 
نیرو در منطقه میدان در دربندیخان متمرکز 
بود و با بمباران عراق به دست نظامیان 
آمریکایی مخالف بود. ما با همکاری مرحوم 
جلال طالبانی، رئیس جمهور فقید عراق 
تلاش کردیم از این لشکر محافظت کنیم و 
همزمان با روزهای آغاز تهاجم آمریکا به عراق، 
مراسم رژه ای را برگزار کنیم تا با نمایش آن در 
رسانه های مهم بین المللی از اتهام ایرانی 
بودن و یا وابستگی آن به سپاه پاسداران 
بکاهیم. این رژه در آن زمان سر و صدای 
شبکه های  از  بسیاری  و  کرد  برپا  زیادی 
ماهواره ای مثل سی ان ان و بی بی سی که 
در کردستان عراق نمایندگی داشتند، آن 
را پوشش دادند. البته برگزاری این رژه با 
مخاطراتی نیز همراه بود به نحوی که برادر 
عزیزم »جبر باقر صولاغ« که مسئولیت دفتر 
گردان های بدر در دمشق را عهده دار بود با 
من تماس گرفت و گفت گزارشاتی مبنی بر 
احتمال بمباران نیروهای ما در زمان برگزاری 
این رژه دریافت کرده است و باید بسیار مراقب 
باشیم. ما از خلال برگزاری این رژه موفق شدیم 
این پیام را به جهانیان عرضه بداریم که لشکر 
امام علی)ع( متشکل از نیروهای عراقی است 
و از سال های بسیار دور و به طور مستقل از 
نیروهای آمریکایی فعالیت می کند. روشن 
است که برگزاری این رژه مهم، در حقیقت 
تحت سازماندهی و مدیریت شهید سلیمانی 
محقق شد. بعد از برگزاری این رژه بود که از 
دو محور به سمت بغداد پیشروی کردیم. 
سید عبدالعزیز حکیم در معیت نیروهای 
گردان های بدر از محور کوت رهسپار بغداد 
شد و من با همراهی سید محمد الحیدری از 
محور دیالی و بعقوبه به سمت پایتخت عراق 
رهسپار شدیم. روز ۱۲ آوریل ۲۰۰۳ وارد بغداد 
شدیم و این در شرایطی بود که صدام حسین 
همچنان در بغداد بود. همزمان با ورود ما 
کارزار دستگیری نیروهای ما توسط ارتش 
آمریکا آغاز شد؛ من به همراه آقای حیدری 
۱۰ روز پس از ورود به بغداد بازداشت شدیم. 
بسیاری از افراد بازداشت شده بعدها در 
دولت های آتی عراق به سمت های مهم عالی 
وزارتی و نظامی نائل شدند. در این برهه نیز 
مسئولیت پیگیری وضعیت همه امور عراق 
توسط شخص شهید سلیمانی انجام می شد 

که پرونده عراق را در دست داشتند. 


